تتشرف كلية الدراسات العليا وكلية القانون بدعوتكم لحضور مناقشة رسالة الماجستير

العنوان الشخصية دراسة تحليلية مقارنة للطالبة للطالبة شمسة مطر سالم النيادي الرقم الجامعي: 201110252 الرقم الجامعي: 20111025 د. حبيبة سيف الشامسي د. حبيبة سيف الشامسي قسم القانون الخاص – كلية القانون الخاص ألمكان والزمان الثلاثاء، 12 نوفمبر 2024 مبنى كلية القانون/ طلاب/ قاعة الاجتماعات (1005) بالطابق الأول مبنى كلية القانون/ طلاب/ قاعة الاجتماعات (1005) بالطابق الأول

الملخص

هدفت هذه الدراسة إلى تحديد الإطار المفاهيمي لمعالجة البيانات الشخصية، والتعرف على مشروعية إجراءات معالجتها، وتفصيل الشروط القانونية اللازمة لهذه المعالجة وفقًا للقانون الاتحادي والتشريعات المقارنة. كما تناولت الدراسة حقوق صاحب البيانات الشخصية، والتزامات القائمين على معالجتها، بالإضافة إلى توضيح دور ومسؤوليات مراكز حماية البيانات، مثل مكتب الإمارات للبيانات. لتحقيق هذه الأهداف، تم استخدام المنهج التحليلي المقارن، حيث تم تحليل النصوص الواردة في التشريع الاتحادي رقم (45) لسنة 2021 بشأن حماية البيانات الشخصية، بالإضافة إلى مقارنة هذه النصوص مع تشريعات أخرى مقارنة تضمنت نصوصًا مستقلة أو أدرجت ضمن تشريعاتها القائمة ذات الصلة بهذا الموضوع، مع الإشارة إلى بعض التشريعات الدولية مثل اللائحة الأوروبية رقم (679) الصادرة عن الاتحاد الأوروبي عام 2016.

وتوصلت الدراسة الى العديد من النتائج كان أهمها أن يتضمن التشريع تقييم شامل لتأثير معالجة البيانات على حماية الأفراد وخصوصيتهم، مما يساعد في تحديد المخاطر واتخاذ تدابير ملائمة للحد منها. كما يجب أيضاً الحصول على تصريح أو ترخيص مسبق من الجهة الإدارية المختصة لمزاولة معالجة البيانات الشخصية، مما يضمن الرقابة والموافقة الرسمية على الأنشطة المتعلقة بالبيانات. وأوصت الدراسة بأن تشمل السياسات والتشريعات المستقبلية أطرًا واضحة لحماية بيانات القانونية، مما يعزز الشفافية ويمنع التلاعب أو الاستخدام غير المشروع للبيانات المرتبطة بها. هذا التوسع في الحماية سيسهم في تعزيز ثقة الأطراف المعنية ويضمن حماية شاملة لكافة أنواع البيانات في البيئة الرقمية الحديثة.

كلمات البحث الرئيسية: البيانات الشخصية، معالجة البيانات، المعالج، المتحكم، النسيان الرقمي، حق الاعتراض.





The College of Graduate Studies and the College of Law Cordially Invite You to a Master Thesis Defense

Entitled

PROCESSING OF PERSONAL DATA - A COMPARATIVE ANALYTICAL STUDY

By

Shamsa Matar Salem AlNeyadi

ID: 201110252

Faculty Advisor

Dr. Habiba Saif AlShamisi

Private Law Department

College of Law

Data &Venue

1:00 PM

Tuesday, 12 November 2024
College of Law building (H2) meeting room (1005) on the first floor

Abstract

This study aimed to define the conceptual framework for the processing of personal data, identify the legality of its processing procedures, and detail the legal conditions necessary for this processing in accordance with federal law and comparative legislation. The study also dealt with the rights of the owner of personal data, the obligations of those who processed it, in addition to clarifying the role and responsibilities of data protection centers, such as the Emirates Data Office. To achieve these objectives, the comparative analytical approach was used, where the texts contained in Federal Legislation No. (45) of 2021 on the protection of personal data were analyzed, in addition to comparing these texts with other comparative legislation that included independent texts or included in its existing legislation related to this subject, with reference to some international legislation such as European Regulation No. (679) issued by the European Union in 2016.

The study found many results, the most important of which was that the legislation includes a comprehensive assessment of the impact of data processing on the protection and privacy of individuals, which helps in identifying risks and taking appropriate measures to reduce them. A prior authorization or authorization must also be obtained from the competent administrative authority to carry out the processing of personal data, which ensures the control and official approval of data-related activities. The study recommended that future policies and legislation include clear frameworks for the protection of legal entities' data, which enhance transparency and prevent manipulation or illegal use of associated data. This expansion of protection will contribute to enhancing the confidence of stakeholders and ensure comprehensive protection of all types of data in the modern digital environment.

Keywords: Personal data, data processing, processor, controller, digital forgetting, right of objection.

